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Z úřadu

Editorial
Vážení občané,  
čtenáři  
    V listopadových 
dnech si připomínáme 
35. výročí sametové re-
voluce. K její příležitosti 
se podařilo Odboru kul-

tury zajistit koncert jednoho z protagonistů 
pražského disentu Jaroslava Hutky. 
    V polovině svého čtyřletého mandátu 
starosta města JUDr. J. Hanzlíček seznamuje 
občany pod titulem „Půlka cesty“ s věcmi, 
které se povedly a ve kterých se nepodařilo 
zatím dosáhnout očekávaných cílů.  
    V novém čísle se můžete pobavit nad fo-
tografiemi řady konaných kulturních akcí, 
jako Stezky odvahy, zájezdu do Třeboně, 
koncertu J. Svěceného a V. Bláhy a dalších. 
    Mezi připravované akce patří otevření 
částečně rekonstruovaných prostor Retro 
kina a zahájení sezony promítáním oceně-
ného filmu Vlny. Předtím proběhne Teátr 
Pavla Šmída pro děti a hudební vystoupení 
skupiny Father's. 
    V kempu Pod hrází se uskuteční večerní 
Krampuslauf pro ty, co mají pro strach udě-
láno. Naopak pro ty, kdo se budou chtít  
zasmát, je v nabídce divadelní představení 
„Sorry…baby“ v provedení Divadelního 
klubu Českokrumlovská scéna. 

Rudolf Herčík, šéfredaktor 

www.mestovyssibrod.cz 
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OBEC VYŠŠÍ BROD – VÝSLEDKY 
 

Volební účast 27,53 % 
 
n      Občanská demokratická strana                                                                         54,75 % 
         strana získala 259 hlasů ________________________________________________________________________________ 
n      ANO 2011                                                                                                                     22,41 % 
         strana získala 106 hlasů ________________________________________________________________________________ 
n      SPD, Trikolora a PRO                                                                                                      5,49 % 
         strana získala 26 hlasů ________________________________________________________________________________ 
n      STAČILO!, KSČM, ČSSD, ČSNS, SD-SN                                                                     5,28 % 
         strana získala 25 hlasů ________________________________________________________________________________ 
n      JIHOČEŠI 2012                                                                                                                   2,74 % 
         strana získala 13 hlasů ________________________________________________________________________________ 
n      Společně pro jižní Čechy                                                                                              2,74 % 
         strana získala 13 hlasů ________________________________________________________________________________ 
n      Sociální demokracie                                                                                                       1,90 % 
         strana získala 9 hlasů ________________________________________________________________________________ 
n      Česká pirátská strana                                                                                                    1,26 % 
         strana získala 6 hlasů ________________________________________________________________________________ 
n      STAROSTOVÉ pro Jihočeský kraj                                                                             1,26 % 
         strana získala 6 hlasů ________________________________________________________________________________ 
n      Spolu pro lidi a krajinu                                                                                                 0,84 % 
         strana získala 4 hlasy ________________________________________________________________________________ 
n      DSZ – ZA PRÁVA ZVÍŘAT                                                                                               0,42 % 
         strana získala 2 hlasy ________________________________________________________________________________ 
n      Jihočeská veřejnost                                                                                                        0,42 % 
         strana získala 2 hlasy ________________________________________________________________________________ 
n      PŘÍSAHA občanské hnutí                                                                                            0,21 % 
         strana získala 1 hlas ________________________________________________________________________________ 
n      LEPŠÍ ŽIVOT PRO LIDI a ND                                                                                         0,21 % 
         strana získala 1 hlas

Krajské volby
V pátek 20. 9. a v sobotu 21. 9. 2024 proběhly 
volby do zastupitelstev krajů a Senátu ČR. 
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Z úřadu

Půlka cesty 
Vážení občané, 
       jsou to již dva roky, co mám tu čest být vaším starostou. Tento čas představuje polovinu funkčního období  
čtyřletého mandátu. Byl pro nás všechny obdobím plným výzev, ale i významných úspěchů. Dovolte mi, abych se  
s vámi podělil o některé důležité události a výsledky, které se nám společně podařilo dosáhnout, i o ty oblasti, kde 
jsme zatím nedosáhli očekávaných cílů. 
 
Co se plánuje, připravuje a projektuje 
 n    Vyprojektování podzemních kontejnerových míst a příprava na čerpání dotace (vzhledem ke zdržení  

              úřednických úkonů posunuto na jaro 2025).  
 n    Příprava projektu nové hasičské zbrojnice na Těchorazu.    
 n    Plánovaná výstavba Domu seniorů v Dolních Jílovicích. 
 n    Radary v obci – boj s úředníky o umístění radarů, ale věřím, že nakonec uspějeme. 
 n    Projekty rozšíření chodníků (promenády) na třídě Míru a nově budovaný chodník z třídy Míru do ul. Pohraniční stráže od budovy MěÚ.  
 n    Připravený projekt na vydláždění parku před starou radnicí a obnova staré kašny. 
 n    Příprava pravobřežní náplavky (promenády) od půjčovny lodí Inge až k jezu (zjišťuje se možnost realizace) a kompletní rekonstrukce  

              dřevěné lávky přes Vltavu. 
 n    Počítá se s rozšířením školky o 2 třídy a dětskou skupinu (hotová je již projektová dokumentace). 
 n    Připravované abonentní a rezidenční parkování (připraveno k projednání). 
 n    Příprava privatizace městských bytů. 
 n    Obnovení cesty pro pěší a cyklisty na trase Konrátov-Stiftung (Rakousko). 
 n    Autobusové turistické spojení Vyšší Brod-Bad Leonfelden-St. Stefan-Vorderweissenbach-Přední Výtoň-Loučovice (plánuje se). 
 n    Předpokládaný sportovně relaxační areál – umělá ledová plocha (do 15 stupňů nad nulou), společenský sál, sjezdovka využitelná v zimě i v létě         

 
Co je připraveno a zahajuje se 
 n    Zhotovení projektu na ZUŠ ve Vyšším Brodě – koncertní a oddací sál (projekt je hotový, stavební povolení je vydané a věc je těsně před  

              výběrovým řízením). 
 n    Směna pozemků Těchoraz na zprůjezdnění této části obce (těsně před odsouhlasením). 
 n    Zhotovení projektu dětské skupiny v objektu čp 202 (termín dokončení do r. 2026). 
 n    Plánované převzetí areálu Hrudkov (čekáme na ustanovení nové krajské rady a převod majetku z nemocnice na kraj a posléze na město Vyšší 

              Brod, termín realizace přibližně do konce r. 2024)- 
 n    Rekonstrukce kuchyně ve školce, navýšení kapacity strávníků až na 180 porcí (zahájeno). 
 n    Nová železná lávka u Wolfgangových vodopádů (již se realizuje). 
 n    Obnovení přeshraniční spolupráce (již probíhá). 

 
Co je již hotovo 
 n    Nová gynekologická ordinace – špičkové vybavení ordinace a doktor, který je renomovaný odborník s dlouholetou praxí + špičkové  

              dovybavení ordinace. 
 n    Oživení městského kina, které léta sloužilo jako archiv a sklad nepotřebného materiálu, dovybavení zvuku a digitální promítačky, rekonstrukce 

              vestibulu.  
 n    Změna systému v odpadovém hospodářství ku prospěchu občanům, procento separace zvýšeno podle očekávání (z 29 % na 54 %).  
 n    Projektová dokumentace rekonstrukce sportovních kabin (nyní čekáme na dotační titul). 
 n    Dětský koutek pro maminky ve vestibulu kina.  
 n    Oživení kultury a kulturního vyžití – rozšiření a zkvalitnění akcí. 
 n    V současnosti se pokládají nové povrchy místních vozovek v majetku města a opravují se současné povrchy. 
 n    Dětská hřiště – doplnění o nové herní prvky.  

 
Co jsme odmítli realizovat 
 n    Zastavení rekonstrukce Obecního úřadu za 10 mil. (finance, které byly určeny na rekonstrukci prostor starosty a bývalé tajemnice, byly využity 

              na financování důležitějších věcí pro občany města). 
 n    Zastavení paranoidního projektu Door to door za 900 tis 2x do roka. Jedná se o systém svozu tříděného odpadu, který by neřešil požadavek 

              na podíl separace v takové míře, jako dokáže nový systém v současnosti 
 
Věci, na které se v předchozím volebním období nemyslelo 
 n    V rámci průtahu města byly učiněny změny projektu (blikající světla ve vozovce na přechodech pro chodce pro zvýšení jejich bezpečnosti). 
 n    Příprava na instalaci stožárů veřejného osvětlení včetně přivedení páteřního vodovodu až na konec Studánecké ulice směr hraniční přechod. 
 n    Záměna žulových trvanlivých obrubníků vozovky namísto betonových, které snadno podléhají povětrnostním vlivům. Na náměstí došlo  

              k výměně původně plánované betonové dlažby na chodnících za kamennou.)  
 
Co se nepovedlo 
 n    Nedaří se vzájemná komunikace s opozicí. 
 n    Vyřešit hanebné provedení smuteční síně (opadávání opláštění budovy, nedostatky v ozvučení). 
 n    Vyřešit opravu nové přístavby MŠ v rámci reklamačního řízení – v žargonu mokrá školka (intenzivně se řeší). 

 
       Práce za ty dva roky není zatím markantně vidět, ale je ve fázi projektů (ne pouze studií). Úředního šimla k cvalu nedonutíme. I když se nám 
podařilo mnoho věcí posunout kupředu, jsme si vědomi, že je před námi stále hodně práce.  
       Děkuji vám všem za trpělivost, podporu a aktivní účast na rozvoji našeho města. Vaše připomínky a nápady jsou pro nás klíčové, abychom mohli 
nadále společně budovat lepší budoucnost pro nás všechny.  
       Pro dotazy a názory jsem otevřen, proto přijďte 21. 11. 2024 v 18.00 do Panského domu na „Kávu se starostou”. 
 

                                                                                        Starosta JUDr. Jindřich Hanzlíček
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       Podzim začíná být hektický, a to nejen  
přípravou rozpočtu na příští rok. Nejobsáhlejší 
projekt, který se pomalu chýlí ke konci je 
stavba rekonstrukce průtahu městem. Téměř 
denně odpovídám na otázky, proč již stavba 
není hotová a co ji zdržuje. Těch faktorů, které 
zapříčinily zdržení je hned několik a mnohé 
jsem již v předchozích článcích zmiňovala.  
       V posledních etapách, tj. od základní školy 
po točnu je největším problémem stavba za 
částečného provozu, která omezuje rychlost 
stavebních prací, dodání materiálu na stavbu  
a pohyb stavebních strojů na stavbě, vše  
s ohledem na bezpečnost dělníků a všech 
účastníků provozu. Samotná neukázněnost  
některých řidičů byla výsledkem mnohých  
nepříjemných situací. Již nyní víme, že v části 
od tržnic po konec opravovaného úseku  
budeme muset v celé délce znovu instalovat 
obrubníky, a to jen díky tomu, že řidiči nejsou 
opatrní a devastují stavbu ještě před jejím  
dokončením. Takové „drobnosti“ znamenají 
navíc nejen čas ale i finanční prostředky.  

       Zdržení způsobuje i občasný nesoulad  
v projektové dokumentaci s reálným umístě-
ním sítí. Z tohoto důvodu se nad rámec řešilo 
napojení školy na novodobý řad splaškové  
kanalizace, řešily se neodpovídající velikosti 
nebo počty vodovodních přípojek, rozšíření 
veřejného osvětlení v ulici Studánecká, nákup 
nové dlažby na chodník, protože stará, která  
se měla vrátit, byla již nepoužitelná. Vyřešit se 
muselo i budoucí napojení vodovodního řadu 
a dešťové kanalizace v odbočce v ulici Studá-
necká nebo odstranění kamenného propustku. 
Každá taková věc způsobuje zdržení. Všichni 
však věříme, že průjezd městem bude zajištěn 
ke konci měsíce října. K drobným omezením 
dojde v částech, kde budou probíhat případné 
práce na chodnících a v prostoru parkoviště 
mezi hotelem Šumava a potravinami R+R. 
       I tentokrát bych chtěla poděkovat za  
trpělivost a pochopení, že stavbu takového 
rozsahu není možné zvládnout za 6 měsíců.  
 

* * * 

       A nyní trochu z „jiného soudku“. Z nabíze-
ného pestrého programu kulturních a sportov-
ních akcí v měsíci září a říjnu bych chtěla zmínit 
zejména ty sportovní. Pokud jste fandové ne-
všedních sportovních zážitků či vytrvalostních 
sportů, možná jste zaznamenali, že se Vyšší 
Brod stal místem, kde začínají dva vytrvalostní 
závody. Již 22 let se daří úspěšně organizovat 
Vodácký krumlovský maraton, který se stal  
jedním z nejprestižnějších vodáckých maratonů 
u nás (https://www.krumlovskymaraton.com/). 
A možná méně známý cyklistický závod spoju-
jící nejjižnější a nejsevernější bod naší repu-
bliky, který se v tomto roce jel již po šesté 
(https://www.facebook.com/bohemia.divide). 
       I když se jedná o jednodenní záležitost, kdy 
závodníci nejen z České republiky a jejich přá-
telé zavítají do našeho města, Vyšší Brod se 
stává jejich nedílnou součástí. Na divácky 
atraktivní starty se v příštím roce můžete přijít 
podívat i Vy. 
       Přeji Vám všem příjemné podzimní dny. 

 Romana Ouředníková, místostarostka 

Z kanceláře místostarostky 
Rekonstrukce průtahu městem se chýlí ke konci

inzerce

       V druhé polovině října započalo odstranění stávající dřevěné lávky u vodopádů sv. Wolfganga. Do doby vystavění lávky nové, poslouží všem pěším 
dočasná lávka, která je již k dispozici. 

 Romana Ouředníková, místostarostka 

Oprava lávky v Hamru  
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Stalo se

Vítání občánků 
       Starosta města pan Jindřich Hanzlíček první říjnovou sobotu přivítal v obřadní síni nově narozené občánky 
a jejich rodiče i prarodiče. Malí občánci dostali dárky a rodiče se podepsali do pamětní knihy, poté následovalo 
oblíbené focení. 
       Slavnostního vítání se zúčastnily dětičky Štěpánka, Martina, Diana a Matěj. Další pozvaní buď nepřišli  
nebo se omluvili, ale projevili zájem se zúčastnit příští slavnosti vítání občánků, která opět proběhne na jaře 
v novém roce.  
       O milé vystoupení se postaraly paní učitelky Dubská a paní učitelka Gondeková z naší mateřské školy, pod 
jejichž vedením přednášely a zpívaly Sofie, Lara, Lucie, Denisa a Eleanor.

Na jarní vítání dětí dostanou rodiče včas pozvánku nebo se mohou přihlásit na matrice  
Městského úřadu ve Vyšším Brodě. Děkujeme za Váš zájem a těšíme se na setkání.  

Radka Francová, matrikářka     foto Lukáš Kus 
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Kultura

Výlet do Třeboně

Stezka odvahy
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DPS

Aktivizační činnosti v DPS   
Pétanque a plstění vlny
       S našimi seniory jsme využili ještě posled-
ních pár slunečných dní k aktivitám venku 
před DPS, kdy jsme si společně zahráli všemi 
oblíbený Pétanque. Ti, kteří se do hry nezapo-
jili, dělali fanklub a účastníkům hry zvesela  
fandili. Skóre bylo velmi vyrovnané a společně 

jsme si užili příjemné odpoledne plné smíchu 
a zábavy. 
       Další aktivitou, na kterou jsme se již  
přesunuli do prostor DPS, bylo plstění z vlny. 
Protože se blíží podzim, bylo zadáním vytvořit 
dýni nebo jakoukoli podzimní dekoraci. Přesto, 

že většina z nás neměla s plstěním žádné  
zkušenosti vznikly velmi povedené výrobky.  
S plstěním budeme určitě ještě pokračovat. 
       Přejeme vám všem krásný barevný podzim 
 

Odbor sociálních věcí 

Turnaj v bowlingu
       S našimi seniory jsme v rámci aktivizačních 
činností vyrazili na bowling. Díky finančnímu 
daru od paní Elišky Syrovátkové, které bych 

touto cestou chtěla ještě jednou ze srdce  
poděkovat, jsme mohli našim seniorům zajistit 
také bohaté občerstvení. Myslím, že tato akce 

měla velký úspěch a že si ji určitě ještě v bu-
doucnu zopakujeme. 

Odbor sociálních věcí 

inzerce

Sběratel koupí staré pivní lahve s nápisy,  
pomozte mi prosím rozšířit největší českou sbírku, příp. pouze ocením.  

Děkuji, Jiří Drvola 

TF: +420 724 277 237 
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Životní prostředí

Oznámení
V dřívějším období jste někteří dostali do zápůjčky Bio-kontejnery a darem kompostéry. Rád 
bych ty z Vás, kteří tyto nádoby obdrželi, požádal, aby přišli podepsat výpůjčkové a darovací 
smlouvy na adresu: Míru 200, Vyšší Brod, 382 73  

Za životní prostředí a odpadové hospodářství 
 Radek Večerník 

Okno, balkón, zahrada a provozovna roku 2024 
– vyhodnocení soutěže 
       V letošním ročníku soutěže „OKNO roku 
2024“ byli na základě rozhodnutí nezávislé  
poroty vyhodnoceni jako nejlepší pěstitelé  
balkónových květin, zahrad, včetně výzdoby 
provozoven. 
       Na prvním místě TOP napříč všemi katego-
riemi opět vyčnívá nade všemi paní Danuta 
Úlehlová, která je pro někoho zářným příkla-
dem, pro jiného inspirací… u někoho může její 
práce a záliba vzbudit údiv a u někoho možná 
i závist. Téhle paní se všechno daří a příroda ji 
poslouchá. Pokud bychom mohli rozdávat 
zlaté slavíky v zahradničení, pak měla mít paní 
Úlehlová zlatého zahradníka. 
       V kategorii zahrad byli oceněni na prvním 
místě Miroslav a Barbora Krahulcovi ve Slu-
nečné ulici, jejichž přístup k otevřené zahradě 
bez plotu a k současně trendově bohatému 
prstenci kolem domu se dá jen obdivovat. 
       Na druhém místě se umístila zahrada  
Gabriely a Richarda Bartoňových v ulici  
Martínkovské, kde je na místě kombinace jak 

záhonů, tak obsypaný balkón muškáty a množ-
ství květin v nádobách. 
       Na třetím místě se umístila tradiční zahrada 
s obrovskými růžemi a rozkvetlými záhony 
paní Libuše Francové v Poschoďové ulici. 
       V kategorii balkón Vás v lokalitě Těchoraz 
při vjezdu do Vyššího Brodu uvítal oceněný  
1. obsypaný balkón muškátů paní Hanky 
Schmidové, v ulici Lidická si nemohli nevšim-
nout záplavy begónii 2. balkónu paní Hanky 
Nedbalové a pod Dolními Jílovicemi vás pře-
kvapil netradiční 3. balkón bílých řemenatek  
s kombinací červených muškátů a truhlíky  
surfinií paní Hanky Jedličkové. 
       V kategorii okno se opět potvrzuje, že kdo 
umí, ten umí: na Náměstí vedle fary zářily na 
první pohled muškáty v oknech a předzahrádka 
paní Jozefky Korešové, oceněné na 1. místě. 
U parkoviště za naším BUCem zase zářila tra-
dičně nádherná fialová barva surfinií na domku 
rodiny Nagyových v ulici Zahradní. V nepo-
slední řadě doplňovaly výzdobu druhé strany 

náměstí neobyčejná okna paní Růženky  
Reichensdörferové. 
       Mezi oceňovanými provozovnami je rov-
něž stálice v obsazení: na 1. místě Restaurace 
Inge, která má rozesetu ozdobnou zeleň kolem 
všech svých i pronajatých nemovitostí.  Na ná-
městí při vjezdu od školy vás nalákala nejen 
k sladkostem 2.  Cukrárna svým krásným  
balkónem a současně nejvíc omezený stavbou 
rekonstrukce náměstí v pořadí 3. hotel Šu-
mava, který svou zeleň z předzahrádek přemís-
til na vchod, okna a vnitřní terasu hotelu. 
       V úterý 1. října 2024 byly ze strany města 
předány malé ceny s odměnami jako poděko-
vání za všechnu péči a současně za přispění  
a ke zkrášlení tváře našeho městečka. 
       Závěrem bychom chtěli poděkovat všem, 
tj. nejen oceněným, ale i těm, na které nám již 
nezbývají ceny, za příkladnou péči o svoji 
zeleň, s níž obohacují celkový vzhled města  
a okolí. 

Ing. Dagmar Poláčková 

Plán svozu směsného odpadu – listopad 2024
SKO vývozy pondělí od 6:00 hodin  

l        4. 11. 2024: KT 

l     11. 11. 2024: KT, 1x14 

l     18. 11. 2024: KT 

l     25. 11. 2024: KT, 1x14, 1xM 

 

BIO vývozy ve čtvrtek od 6:00 hodin         

l       14. 11. 2024 

l        28. 11. 2024  
Poznámka: KT = každý týden 

Za Odbor vedlejšího hospodářství Radek Večerník 
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Knihovna

 
Pro děti předškolní i školní

  
Kampak jedou Pepa s Edou? 
Vendula Hegerová  
Eda a Pepa už jsou zase tady! A oba se moc těší na 
prázdniny. Je konec školního roku a naši  
kamarádi se chystají na cesty. 
 
Fotbalový král 
Jan Žáček 
Ono je to jedno. Jestli je člověk malej kluk,  
nebo dospělej chlap. Hlavní je se z nikoho a z ni-
čeho nezbláznit, a když člověka srazej k zemi  
a když si myslí, že na to nemá, musí se vzpamato-
vat a zmáknout to. Prostě nebejt poseroutka. 
Hlavní hrdina Fotbalového krále se jmenuje Pepík, 
jako největší český fotbalista všech dob Josef 
„Pepi“ Bican. A chce se mu vyrovnat. Jenže skoro 
přes balon padá. Tak se holt zapře a zamaká. 
 
Kroniky beskydských draků 
Jan Tkáč 
Pozor, drak v nesnázích! Ilík je malý jablunkovský 
drak s velkým srdcem a ještě větší touhou zažít 
něco nevšedního. 
 
Otec Vánoce a já 
Matt Haig  
Vyrůstat mezi samými elfy není vždycky úplná  
pohoda, zvlášť když jste člověk. A to má malá 
Amélie Darrecková ty nejlepší adoptivní rodiče, 
jaké si mohla přát: samotného Otce Vánoce a jeho 
manželku, usměvavou Mary. 
  
Robopes 
David Walliams  
Seznamte se s Robopsem, poslední nadějí v boji 

se zločinem! Zlotřilov je jedním z nejnebezpeč-
nějších míst planety. Město ovládá banda všeho-
schopných padouchů. 
 

Pro mládež  

Půlměsíční město: Rod plamene a stínu 
Sarah J. Maasová 
Bryce nikdy nečekala, že uvidí jiný svět než  
Midgard, ale když už se tak stalo, chce jediné  
– vrátit se. V Midgardu je všechno, co miluje: její 
rodina, její přátelé, její druh. Jak se tam ale  
bezpečně dostat, když neví, komu může věřit? 
 
Pilná jako včelka 
Sára Topinková 
Jsou jako voda a oheň, ale jen společně dokážou 
poskládat střípky svých rozpadajících se světů 
zpátky dohromady... Šarlota má zdánlivě perfektní 
život. 

 

Pro dospělé  

Snadný prachy 
Jens Lapidus  
Ve stockholmském podsvětí to vře. Prodej kokainu 
stoupá strmě vzhůru, jenže o snadný prachy je  
potřeba tvrdě bojovat, a kromě nelítostné války 
gangů je tady ta nepříjemnost s velkým policejním 
projektem boje proti organizovanému zločinu. 
 
Český bestiář 
Jiří Padevět  
Český bestiář přináší příběhy několika mužů, 
kteří během 20. století fatálně selhali a podlehli 
totalitním ideologiím. V jejich jméně psali 

básně, učili děti, udávali Gestapu i Státní bez-
pečnosti, chodili na schůze Vlajky i KSČ a vyhá-
něli a vraždili Němce. 
 
Doupě vlkodlaka 
Peter Tremayne  
V odlehlých horách Cuala je objeveno mrtvé 
tělo s proříznutým hrdlem. Opat nedalekého 
kláštera v zavražděném pozná brehona Brocca, 
který provázel na tajné cestě do kláštera prin-
ceznu Gelgéis. 
 
Probuzená šelma 
František Niedl 
Michal Dabert si měl na velké zámořské výletní 
lodi odpočinout. To ale nebylo dost dobře 
možné, když se teroristé rozhodli loď unést  
a i se všemi cestujícími ji použít jako sebevra-
žednou zbraň. 
 
Dosvětáci 
Václav Vlk st. 
Slunce, moře, písečná pláž… A my jsme byli 
tehdy krásní a mladí… A krásní… A mladí. Jak 
říkala Bohdalka. A jezdili jsme k moři auto-
mobily a autobusy, které neměly klimatizaci.  
Pamatujete si to? Pojďme se tam vrátit. Do doby, 
kdy nebyly mobily a když jste dojeli k moři na  
tři týdny, tak vás nikdo neotravoval e-maily. 
 
Když jsme byli sirotci 
Kazuo Ishiguro 
Román Když jsme byli sirotci patří k vrcholným 
dílům britského nositele Nobelovy ceny za lite-
raturu Kazua Ishigura. Autor zde v mnohém na-
vazuje na své předchozí čtyři prózy, v nichž 
zkoumá nejistý vztah člověka k prožité skuteč-
nosti a jeho věčnou náchylnost k sebeklamu. 

Knižní novinky  
 

Přeji všem krásný listopad a věřím, že si ho užijete, společně  
s novými knihami. Určitě si každý vybere svou oblíbenou knihu. 
Těším se na Vaši návštěvu a přeji Vám krásný a slunečný podzim. 

Monika Sosnová 
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Manželky mého muže 
Faith Hoganová 
Román Manželky mého muže, odehrávající se  
v irském Dublinu, s empatií a humorem ukazuje, 
že nikdy není příliš pozdě na to, abychom se ve 
svém životě pokusili něco změnit. 
 
Na balvanu 
Fred Vargas 
Po šestileté přestávce od posledního případu 
komisaře Adamsberga se s tímto charismatic-
kým kriminalistou setkáváme znovu, tentokrát 
v jedné bretaňské vesnici zvané Louviec, kde ho 
čeká další složité vyšetřování.  
 
Smrt hraje vrhcáby 
Martina Novotná 
Když je Tadeáš z Příhraz obviněn, že liknavou 
správou svého území, na kterém se usídlila  
tlupa bezcitných lapků, zapříčinil smrt Vnislava 
z Vyskeře, mladého šlechtice ze sousedního 
panství, rozhodne se jednat. 
 
Pomsta mrtvého kněze 
Martina Novotná  
Tadeáš z Příhraz je osloven, aby se zúčastnil  
slavnosti na počest svatého Huberta pořádané 
v královském městě Nymburce. Ač nerad, vydává 
se na cestu.  
 
Případ mizejících nevěstek 
Martina Novotná 
Tadeáš z Příhraz se tentokrát vydává do Nym-
burka, aby se zúčastnil slavnosti pořádané na 
počest svatého Huberta. Z nečekané cesty se 
záhy rodí vyšetřování. 
 
Dívka s vášní pro indigo 
Natasha Boydová 
Píše se rok 1739. Elize Lucasové je pouhých  
šestnáct, když ji otec pověří správou tří rodin-
ných plantáží v Jižní Karolíně, zámořské kolonii 
britského krále Jiřího II. Poté odpluje bojovat  
za slávu Koruny a jeho opuštěná choť si nepřeje 
nic jiného než vrátit se do Anglie. 
 
Tajemství hradu Klamorná 
Martina Novotná 
Vojslav z Újezdu požádá ujkovického pána Vícka 

o pomoc v případě vraždy svého bratra, ale  
netuší, jak těžké bude dobrat se pravdy. Vyšet-
řováním je pověřen Martin, jenž má na starosti 
bezpečnost, a jeho panoš Bohdan. 
 
Co hledáš, najdeš v knihovně 
Mičiko Aojama 
Nespokojená prodavačka v obchodě s dámskou 
módou, matka po návratu z mateřské dovolené 
či svědomitý účetní marně toužící po vlastním 
starožitnictví. Ke změně životního přístupu je 
motivují doporučení tajemné knihovnice. 
 
Adam Dolník: Svět elitního vyjednavače 
Martin Moravec, Adam Dolník 
Vítejte v nejtemnějších zákoutích zločinu. Na 
místech, kde se unáší, vyhrožuje a požaduje  
výkupné. Provede vás jimi Adam Dolník, který 
jako jeden z mála lidí na světě vyjednává  
s únosci, vyděrači, piráty i teroristy. 
 
Časokryt 
Georgi Gospodinov 
Časokryt je kniha osobní i politická. Její autobio-
grafické prvky vyprávějí životní příběh svého 
autora. Trefnými komentáři minulého, součas-
ného a vlastně i budoucího dění je ale také  
hluboce společenská. 
 
Vše, čeho lituji 
Mikki Brammer  
Poté, co na onen svět odejde i její milovaný  
dědeček, který ji vychoval, rozhodne se stát 
úmrtní dulou, společnicí doprovázející klienty 
během posledních chvil jejich života. 
 
Sedm metrů čtverečních 
Jussi Adler-Olsen 
Vánoce 2020. Carl Mørck sedí v poutech na  
zadním sedadle policejního auta, které míří do 
věznice Vestre. Po patnácti letech ho dostihl 
dávný brutální případ, a pokud bude obviněn  
z obchodu s drogami a vraždy, mohlo by mu to 
zničit kariéru i život. 
 
Staré odrůdy 
Ewald Arenz  
 Sally má před maturitou, ale jediné, po čem 
touží, je klid. Klid od všech a ode všeho – od  

nevyžádaných rad, návrhů, svazujících pravidel 
a dotěrných dospělých… A tak se rozhodne 
utéct. Mlčenlivá Liss žije sama na statku mezi 
poli a vinicemi a stará se o rozlehlé hospodář-
ství. Hned při prvním setkání Sally zjišťuje, že 
Liss je jiná než ostatní dospělí — do ničeho ji  
nenutí, nesoudí ji, neklade podezřívavé otázky. 
Liss nabídne Sally nocleh a jedna noc na statku 
se změní v pobyt na dobu neurčitou. Dívka  
pomáhá Liss s hospodářstvím a mezi starými 
hrušněmi a včelími úly objevuje kouzlo obyčej-
nosti. Její hostitelka však není zdaleka tak silná, 
jak se zdá, a možná to nakonec nebude Sally, 
kdo potřebuje zachránit. 
 
Dům na konci ulice 
Karla Kubíková 
Vdova a čerstvá důchodkyně Nina, která miluje 
literaturu a svého malého psa, žije poklidný život 
v domě po rodičích s bratrem Radkem, jemuž 
odmítá porozumět. Je matkou jediného syna, 
jenž už před lety odešel do Latinské Ameriky. 
 
Drak na polní cestě 
Jiří Hájíček 
Drama ze současného venkova, který čelí tla-
kům velkého byznysu. Kristýna, učitelka hudby, 
se po letech vrací z Prahy do Nového Lhotce.  
V pětatřiceti letech se pokouší narovnat vztahy 
s rodinou a na jihočeském venkově zapome-
nout na minulost. 
 
Fotografové vzpomínek 
Sanaka Hiiragi 
Co se stane, když člověk zemře? Přijde do nebe, 
do pekla, nebo… někam úplně jinam? A co je 
pravdy na tom, že se nám v okamžiku smrti  
promítne celý život od začátku do konce jako 
rychlý film? Japonská autorka Sanaka Hiiragi 
přináší povídkový příběh, který může i nemusí 
odpovědi na tyto otázky přinést. 
 
Jméno ďábla 
Andrew Mayne  
Když v podhůří Appalačských hor zmizí za zá-
hadných okolností církevní sbor, dávají bizarní 
stopy krveprolití tušit, že tuto tragédii má na 
svědomí snad sám ďábel. FBI má ovšem eso  
v rukávu.

Akce v knihovně
Ahoj všem milovníkům venkovních aktivit. 

Ráda bych Vás pozvala na   
„Dubánčí tvoření a výlet do přírody“.  

Tato akce pro děti a jejich rodiče se uskuteční  
13.11. od 15.30 hodin. 

Sejdeme se u klášterní zahrady a při nepříznivém počasí  
v knihovně. 

Moc se na vás těším Monika 
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V sobotu 5. října proběhla v prostorách Galerie Stará radnice vernisáž výstavy fotografií Jiřího Šneidera, která potrvá až  
do 28. listopadu 2024. 
 
       Úspěšného fotografa zaujaly výstavní prostory naší radnice, a proto sám uvítal možnost uspořádat zde výstavu. Autor má za sebou již řadu  
úspěšných výstav. Mimo jiné získal před dvěma léty 3. cenu na Czech Press Photo v kategorii „Každodenní život“, jak nám prozradil. Tato prestižní 
soutěž je přehlídkou obrazového žurnalismu. Mimo zajímavých fotografií z běžného tvrdého života domorodců afrického Čadu, připojil i vlastní  
zážitky z pobytu v Africe a pro místní návštěvníky připravil pro zajímavost i snímky přírody z okolí vyšebrodského poutního místa Maria Rast, neboť 
si zdejší krajinu oblíbil.  

Rudolf Herčík, foto: Herčík, Infocentrum 

Autor  předvedl soubor snímků, za které získal před dvěma léty 3. cenu Czech Press Photo v kategorii Každodenní život. .

       Dne 13. 10. 2024 se v kostele sv. Bartoloměje ve Vyšším Brodě konal koncert vážné hudby Jaroslava Svěceného a Vladislava Bláhy. Z koncertu  
přinášíme záběry, zachycující vystoupení hudebních Mistrů. 

Rudolf Herčík, foto: František Fazekas 

Koncert v komorním prostředí

Vernisáž výstavy fotografa Jiřího Šneidera

       Říjen byl na akce ve Vyšším Brodě pestrý – otevřeli jsme novou výstavu fotografií Jiřího Šneidera, v kostele vystoupil houslový virtuoz Jaroslav 
Svěcený, začátkem měsíce jsme také vyjeli na autobusový zájezd do Třeboně a děti se mohly bát na tradiční stezce odvahy v klášterních lesích.  
 
       Tímto bychom rádi poděkovali vyšebrodskému automotoklubu za zapůjčení louky na motokrosu, hasičům za přípravu občerstvení, městské policii 
za součinnost při lampionovém průvodu a v neposlední řadě všem dobrovolníkům na stanovištích a technickým službám města. 

                                                                                                                             Tým infocentra 

Říjnové akce ve Vyšším Brodě
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       Po úspěšném oživení kina na začátku roku 
2024 jsme se pustili do obnovy celého pro-
storu kina a začali jsme ve vestibulu, který si  
zasloužil menší úpravu. Vybouraly se příčky  
a stará pokladna, předsálí kina se otevřelo  
a vznikl tak nový prostor pro velkou dětskou 
hernu, vestibul dostane nový nábytek a při-
bude dřevěný bar.  

       V příštím roce je v plánu výměna sedaček, 
nicméně i sál kina doznal změn k lepšímu už 
nyní. Město pořídilo nový digitální projektor  
a stereofonní zvuk, takže v kině bude možné 
kromě filmů na filmovém pásu 35 mm promít-
nout i filmy novější.  
       Hned na úvodní pátek 8. listopadu jsme 
přichystali dvě projekce letošních filmů. Od 

17:00 bude na programu dětský film Já, Pa-
douch 4 a od 20:00 nový oceňovaný film Jiřího 
Mádla Vlny. Vestibul kina se otevře už v 15:00, 
kdy bude pro děti připravena tematická dětská 
dílna a v 19:00 proběhne akustické vystoupení 
dua The Fathers. Srdečně zveme na zahájení 
nové sezony ve vyšebrodském kině.  

Tým Infocentra 

Rekonstrukce vestibulu a nový obraz a zvuk v kině

       Tímto bychom rády poděkovaly 
společnosti Vodácká Vltava s.r.o.  
za sponzorský dar ve formě poskyt-
nutí autobusové dopravy na dětské 
divadelní představení v Českém 
Krumlově.  
       Za MŠ děkují paní učitelky ze 
třídy Sluníček a Motýlků.  

 Martina Gondeková 

Poděkování

humor

V náročných chvílích jsme tady pro Vás. Poskytujeme důstojné  
a ohleduplné vyřízení posledního rozloučení přímo z Vašeho domova  
v širokém okolí Vyššího Brodu, Loučovic, Studánek, Lipna nad Vltavou, 
Frymburku, Přední Výtoně, Rybníku, Rožmberku nad Vltavou a Malšíně. 

S respektem a soucitem se postaráme o každý detail, abyste měli čas 
na to, co je skutečně důležité – vzpomínky, rozjímání a sdílení okamžiků 
se svými blízkými.  

Víme, že každý okamžik je vzácný, proto Vám přinášíme možnost 
uspořádat jakýkoli druh obřadu a posledního rozloučení bez zbytečných 
starostí a cestování.  
 

Nebojte se nás kontaktovat v těchto obtížných okamžicích. 
Kubalová Natálie: telefonní číslo: 773 223 786, e-mail: psadios@seznam.cz, více informací na webových stránkách www.pohrbyadios.cz

…Rozloučení, které zůstane v srdci… 
z pohodlí Vašeho domova

inzerce

Autor: Hana Čivrná
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Spolková činnost

       Sbor dobrovolných hasičů obce Hrochov 
(okr. Prostějov) slavil 17. 8. 2024 130. výročí 
svého založení.  
       Mezi početnými Sbory, které nám přišly  
k tomuto výročí gratulovat, byl k naší radosti  
i SDH z Vyššího Brodu. Vyhověl tak našemu  

loňskému pozvání, zveřejněnému i na strán-
kách Vyšebrodského zpravodaje (VZ 2/2024), 
kde byly vysvětleny jak původ vzájemné spo-
lupráce obou Sborů, tak i dosavadní činnost.    
       Šestičlenná delegace Vyšebrodského SDH 
dekorovala stuhou náš prapor a mimo jiné po-

těšila zajímavým dárkem – hasičskou sekerkou.  
Návštěva upevnila přátelské vztahy mezi členy 
obou Sborů a posloužila k dohodnutí další spo-
lupráce.  
   S pozdravem za SDH Hrochov  

                                    Ing. Pavel Zubal   

       Dne 28. 9. 2024 proběhl nábor malých hasičů. Na této akci si děti mohly vyzkoušet, co je čeká  
v kroužku malých hasičů. Na stanovištích si mohly vyzkoušet například vázání uzlů, poznávání  
topografických značek, zdravovědu, střelbu ze vzduchovky atd. Nechyběl ani ohýnek, na kterém si 
děti mohly opékat buřty.  
       Naše pozvání přijalo dětské soutěžní družstvo ze Suchdola nad Lužnicí, které předvedlo ukázku 
požárního útoku (za to jim moc děkujeme).  
       Počasí nám přálo a zájem dětí stát se budoucími hasiči byl velký. Přihlásilo se kolem 40 zájemců. 
 
       Děkujeme sponzorům:  Sportklubu Vyšší Brod, Řeznictví Boháč, Městu Vyšší Brod, starostovi 
                                                         Jindřichovi Hanzlíčkovi, místostarostovi Jaroslavovi Markovi 
 

Za SDH David Adamec

Vyšebrodští hasiči na návštěvě na Moravě   

Nábor malých hasičů  

Čelo slavnostního průvodu 

Hrochovský a Vyšebrodský SDH při oslavách 130. výročí založení SDH Hrochov. SDH Vyšší Brod dekoruje Hrochovský prapor čestnou stuhou. 
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Spolková činnost

       Bylo to krásné. Bylo to emotivní. Bylo to nostalgické. Napadá mě další řada přídavných jmen, která bych mohl použít, abych  
vyjádřil vše pozitivní, co se odehrálo v loučovickém kulturním domě za poslední dva týdny… Ano, taneční soubor Šumaváček 
již odtančil 35. sezónu a oslavil 35. narozeniny.  
       Toho 26. září 1989 jsem tehdy stál na jevišti kulturního domu v Loučovicích a učil country tance. A tehdy vznikl taneční soubor 
Šumaváček. Takže pokud se zamyslíte se mnou, tančíme již ve třetí republice. Nejprve ČSSR, potom ČSFR a nakonec ČR.  

       Bylo to vyčerpávající. Teď píši o přípravách 
oslav těchto narozenin. Když jsme měli oslavu  
20 odtančených let, stylizovali jsme jeviště do  
podoby srubu v Apalačských horách. Když jsme 
slavili čtvrt století, měli jsme indiánskou vesnici  
s tee pee na jevišti i na tanečním sále. Při oslavě 
30. narozenin jsem se rozšoupl a díky bezvadným 
lidem, kteří mi pomáhali, jsme z kulturáku udělali 
stařičkou stodolu. Včetně bryčky, pluhu, obilných 
snopů a řady dalších stodolových dekorací na  
jevišti, k tomu hranice klád, seker a špalků, cepů, 
vidlí a já nevím, čeho všeho, jsme dokázali vytvořit 
dokonalou iluzi stodoly Apalačských hor 19. sto-
letí. Letos jsme od těchto stylizací upustili a kultu-
rák jsme vyzdobili pouze spoustou fotek. Bylo jich 
3 662 a visely na 472 nástěnkách. Ono se to nezdá, 
ale nalepit fotky za posledních pět let, pověsit 
všechny nástěnky a zkulturnit strohý sál předsta-
vuje pěkných pár desítek hodin práce několika 
lidí. Velmi si vážím pomoci několika dětí i mami-
nek a tatínků, kteří pomáhali nejen při přípravě, 
ale i při úklidu a balení. Zejména bych chtěl  
poděkovat paní Kosiakové, která v kulturáku  
strávila s rodinou několik dní. 
       Jelikož letos byl hodně velký nedostatek  
financí, museli jsme upustit od tradičního koncertu 
Martina Žáka, skvělého umělce, muzikanta, poety, 
spisovatele, který od 20. narozenin naši oslavu 
pravidelně navštěvoval a museli jsme pojmout 
oslavu trošku jinak. Prostě jsme i v sobotu večer 
místo odpočinku u písniček tančili, tančili a tančili. 
Kromě mne se o výuku country tanců a moder-
ního square dance staral i kolega David Dvořák  
z Prahy a Jindřich Šašek z Ostravy. Výběr nebyl  
náhodný. Oba k Šumaváčku jezdí již celých pěta-
třicet let. Ostatně – seznámil jsem se s nimi již jako 
student ČVUT v roce 1987 v Praze v Kulturním 
domě Barikádníků ve Strašnicích, kde jsme chodili 
do country tanečních pana Jasana Bonuše, který 
se svým otcem, panem profesorem Františkem 
Bonušem country tance do tehdejšího Českoslo-
venska přinesl. Davidovi i Jindřichovi (nebo 
chcete-li v přezdívkách Medvědovi a Čárovi) patří 
velký dík za velkou slevu, kterou nám poskytli ze 
svých honorářů. 
       „Míro, nezlob se, ale chtěli jsme tě jen pozdravit 
a zase mizíme!“ Tak zněla slova některých býva-
lých členů či členek Šumaváčku. Podle rozdaných 
pamětních placek (pro tanečníky „badge“) se  
v kulturáku prostřídalo na 90 bývalých i součas-
ných členů a nespočet našich příznivců. Někdo 
přišel na 10 minut, jiný na dvě hodiny, další na 
oslavách strávil celý víkend. Z každého tanečníka 
či tanečnice jsem měl obrovskou radost a vzkazy 
do knihy hostů mě takřka dojaly. Potěšilo mě, kolik 
tanečníků si naplánovalo výlet přes Loučovice 
jenom proto, aby nás mohli pozdravit. Nebyli to 
jenom bývalí členové Šumaváčku, ale i lidé, kteří 
k nám jezdili – ať už před pětatřiceti roky nebo jen 
před nedávnem – si zatancovat. Když se třeba 

pražští tanečníci vracející se z výletu v neděli  
odpoledne zastaví a řeknou: „Ahoj Míro, já vím, že 
už balíte, tak jsme alespoň Šumaváčku přinesli 
zmrzlinu!“, tak to potěší. Stejně tak jako návštěva 
tanečnic z Plzně, které přijely jen na několik hodin 
a zase musely odjet… Zkrátka ten taneční svět je 
provázaný, lidé o sobě vědí a mají se navzájem 
rádi… 
       Velmi jsem ocenil, že mé pozvání přijal  
starosta Vyššího Brodu, kde posledních 31 let  
tančíme a pronesl při zahájení oslav k přítomným 
tanečnicím a tanečníků několik vět, kterých si 
velmi vážím. Bylo vidět, že jakožto aktivní  
sportovec ví, o čem mluví, a že jeho řeč není  
jen suchopárným klišé. Pane starosto, děkuji Vám 
za milé povídání! 
       Bylo krásné pozorovat prolínání generací  
jednotlivých tanečníků, když spolu tančili ti, kteří 
chodí ještě do školky s těmi, kdo tančili v první  
sestavě Šumaváčku před pětatřiceti roky. A samo-
zřejmě i s ostatními tanečníky v tomto mezi-
období… 
       Velmi si vážím všech, kdo tuto akci podpořili, 
abychom byli schopni ji zvládnout s co nejmen-
ším schodkem. Bez sponzorů, donátorů a dalších 
přispěvatelů by nebylo možné podobné akce  
pořádat. Chtěl bych poděkovat především Městu 
Vyšší Brod za významnou finanční podporu  
(mimochodem každoroční) a Obci Loučovice za 
pronájem kulturního domu jen za cenu vody  
a elektřiny. Velmi si vážím sponzorského příspěvku 
manželů Žižkových. Významným sponzorem je 
pan starosta Loučovic Ing. Jan Kubík. Velkým  
přínosem byl pro nás i sponzorský dar manželů 
Pavelcových z penzionu Inge, kteří nás pravidelně 
podporují. Důležitým počinem pro nás byla i vý-
znamná sleva mimo akci od společnosti Happy 
Foto. Velmi si vážím i finanční pomoci pana Jana 
Benkoviče, který je v současnosti naším nejvýz-
namnějším sponzorem. Pokud vám to jméno 
něco říká, je to pravděpodobně proto, že čtete  
titulky u filmů – je nejen technikem České televize, 
ale má na svém kontě i zajímavé dokumenty jako 
režisér a scénárista. 
       Největší poděkování si však zaslouží moje  
přítelkyně Milena, která na přípravách strávila  
nejvíce času a navíc byla ochotná tolerovat  
poměrně velký finanční schodek.  
       Zkrátka máme za sebou báječný víkend, kdy 
se tancovaly ty nejjednodušší tanečky pro úplné 
nováčky i náročný square dancing na úrovni A2, 
což je hodně vysoký level. 
       Vykročili jsme do 36. taneční sezóny, a tak 
bych chtěl popřát všem současným i bývalým  
tanečníkům jen to dobré, co život taneční i neta-
neční přináší, hlavně hodně zdraví a spoustu  
krásných zážitků na tanečním parketu! 
 

Miroslav Procházka 
www.sumavacek.cz 

Šumaváček odtančil 35. sezónu – vše začalo 26. září 1989
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22. ročník – Krumlovský vodácký maraton
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      Pokud se postavíte do parku před starou  
radnici (čp. 104) a pohlédnete na její věž,  
můžete si všimnout, že je římsami rozdělena na 
tři části. A zde si můžeme všimnout jedné 
drobnosti. Římsa, která odděluje nejvyšší část 
s hodinami od části prostřední se zvonem, je 
nepřerušena. Naproti tomu římsa, která oddě-
luje prostřední část věže od dolní části s hlavním 
vstupem, je uprostřed poněkud nepochopitelně 
přerušena. Řada občanů nebo návštěvníků na-
šeho města to přejde bez povšimnutí, ale my si 
v dnešním povídání řekneme, proč tomu tak je. 
      Pokud se podíváme na plány přestavby  
radnice, které v roce 1883 vypracoval civilní  
inženýr Franz Karel z Vyššího Brodu, římsa je 
zde namalována nepřerušená a jistě tak byla 
při rekonstrukci radnice provedena. K jejímu 
odsekání a úpravě došlo v roce 1897, kdy byl 
nad hlavní vstup do radnice umístěn pomník 
císaře Josefa II. (1741–1790). Tento pomník se 
skládal ze dvou částí. Do mezery vzniklé  
v římse byl umístěn oválný medailon s reliéfní 
bustou císaře Josefa II. Jeho hlava hleděla 
mírně vpravo a pokud je možné dle rozlišení 
fotografie pořízené vyšebrodským fotografem 
Josefem Kashoferem soudit, byla ozdobena  
vavřínovým věncem. Druhou částí pomníku 
byla kovová obdélná tabule s německým  
nápisem, která byla umístěna pod medailo-
nem. Na tabuli je nápis „Kaiser Josef II., der 
Schätzer der Menschheit!“, který lze přeložit 
jako „Císař Josef II., ochránce lidstva!“. Ve  
druhé části je sdělení o zřízení pomníku 
 „Errichtet v.d. Deutschen Böhmerwaldbunde 
zur 13. Hauptversammlung am 5. Sept. 1897.“, 
v překladu „Zřízeno (spolkem) Deutscher Böh-
merwaldbund ke 13. valné hromadě dne 5. září 

1897“. Tato tabule se nám dochovala do sou-
časné doby, kdy zhruba sto let byla odložena 
na půdě staré radnice. Vlastní medailon s re-
liéfem císaře je však dnes nezvěstný a patrně 
byl postupem doby zničen.   
      Vraťme se ale ke spolku, jehož přičiněním 
pomník na radnici vznikl. Deutscher Böhmer-
waldbund (Německý šumavský svaz) byl ně-
meckým spolkem, který měl za cíl všestrannou 
podporu národnostních, hospodářských, sociál-
ních a kulturních zájmů německého obyvatelstva 
v šumavském pohraničí. Byl založen v Českých 
Budějovicích v říjnu 1883 s tím, že jeho činnost 

začala až ustavující schůzí dne 17. dubna 1884. 
Okamžitou reakcí na jeho založení, byl v roce 
1884 vznik Národní jednoty pošumavské v Praze, 
která měla za úkol ve stejné oblasti posilovat 
český živel.  
      Deutscher Böhmerwaldbund byl nejpočet-
nějším a nejvýznamnějším německým spolkem 
v Pošumaví. Před první světovou válkou zahrno-
val v rámci šumavské župy asi 440 místních 
skupin se 42 tisíci členy. Pod jeho záštitou byl 
zvláště v zaostalých pošumavských oblastech 
rozvíjen rozsáhlý program ekonomického  
a kulturně-společenského povznesení. Spolek 
podnítil zřízení železnice z Českých Budějovic 
do Želnavy a dále do Volar a Haidmühle, posky-
toval finanční i metodickou pomoc místní ze-
mědělské malovýrobě, subvencoval odborné 
dřevařské školy ve Volarech a Kašperských  
Horách, vytvořil síť německých obecních  
knihoven a čítáren a organizoval nejrůznější 
kulturně-osvětové a podpůrné podniky. Zaklá-
dáním studentských ubytoven a podporou 
drobných živností a služeb přispěl k rozvoji  
turistiky v šumavské oblasti. 
      Valnou hromadu Deutscher Böhmerwald-
bundu, na kterou se v roce 1897 do Vyššího 
Brodu sjeli zástupci místních odborů z celých 
jihozápadních Čech, tak můžeme chápat jako 
dostatečně významnou příležitost, při níž je 
možné pomník Josefa II. zřídit a vlastně i celou 
tuto událost připomenout.  
      Naskýtá se nám však otázka, proč byl ve 
Vyšším Brodě zřízen pomník právě císaři Josefu 
II. Jakou spojitost má s naším městem, že je mu 
vybudován pomník přímo na radnici? Proč 

Pohled (do) minulosti 
Z historie Staré radnice 

Originální kovová tabule, která byla součástí pomníku Josefa II. na staré radnici.

Fotografie vyšebrodského fotografa Josefa Kashofera  
zachycuje spolek vyšebrodských ostrostřelců před starou radnicí.  

Pomník Josefa II. je na ní velmi dobře patrný nad hlavním vstupem do radnice.  
Snímek vznikl patrně roku 1916.
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zde nebyl zřízen spíše pomník právě panují-
címu císaři Františku Josefu I., který navíc v roce 
1870 povýšil Vyšší Brod na svobodné město? 
Odpověď nám na to dávají pánové Zdeněk 
Hojda a Jiří Pokorný v knize Pomníky a zapom-
níky. Zde uvádějí, že pomníky, které začaly  
v Čechách vznikat koncem 19. století, odrážely 
atmosféru zesilujícího se národnostního sou-
peření. Na zřizování a manifestační odhalování 
pomníků Jana Husa nebo Karla Havlíčka Borov-
ského v českých městech odpovídala zvláště 
severočeská německá města velkou vlnou  
zřizování pomníků Josefa II. Na jihu Čech tato 
vlna nebyla příliš silná, nicméně sem také  
zasáhla a vznikly během ní například v našem 
okolí pomníky Josefa II. v Kaplici a ve Frym-
burku. 
      Císař Josef II. byl výrazně glorifikován  
a zdůrazňovala se jeho spravedlnost, štědrost, 
vlídnost a prostota. Zvláště na venkově se 

často připomínala jeho zásluha o osvobození 
od nevolnictví. Ovšem pravý důvod zřizování 
pomníků císaři Josefu II. spočíval v něčem 
jiném. Vlna jejich vzniku začala bezprostředně 
po přijetí tzv. Stremayrových jazykových nařízení 
v roce 1880, která v úředním styku částečně 
zrovnoprávňovala češtinu s němčinou. Němci 
žijící v Čechách to však pochopili jako nebez-
pečný ústupek vlády, který by postupně umož-
nil Čechům jejich hegemonii v zemi. Existence 
Němců byla podle nich v Čechách v ohrožení, 
a tak se již od roku 1883 můžeme pravidelně 
setkávat s návrhy na administrativní oddělení 
území Čech obývaných Němci. Jakýmsi patro-
nem a ochráncem tohoto území a obecně ně-
mectví v rakouské monarchii se měl stát právě 
Josef II., který němčinu prosazoval jako spo-
lečný dorozumívací a sjednocovací jazyk celé 
monarchie. V tomto duchu se volalo po tom, 
aby se jedině němčina opětně stala jedinou 

státní a úřední řečí v říši. Pro Němce v Čechách 
byl Josef II. dobrým prostředkem, jak se  
poněkud vymezit proti politice tehdejší vlády 
a císaře Františka Josefa I. a zároveň nadále 
projevovat habsburské dynastii potřebnou 
úctu a loajalitu. 
      Po ukončení 1. světové války a vzniku  
Československé republiky byly připomínky 
habsburského rodu z veřejného prostoru  
odstraňovány. Někdy se jednalo o velmi pře-
kotné a unáhlené akce, jindy byly pomníky 
předávány do muzeí nebo přesouvány na jiná 
místa. V období kolem roku 1920 byl nejspíš 
zrušen a z fasády radnice sejmut také vyše-
brodský pomník Josefa II. Kromě dochované 
obdélné tabule nám jeho zhruba dvacetiletou 
existenci tak připomíná i ona přerušená římsa 
na staré radnici.   

Jiří Anderle 
www.vyssibrod-historicky.cz 

inzerce

PRODÁM  
rodinný dům ve Vyšším Brodě 194 m2, s pozemkem 442 m2, 5.950.000,-  

Tel. 602 125 568  
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VÝSTAVA FOTOGRAFIÍ  
JIŘÍHO ŠNEIDERA 
Vstup zdarma v rámci otevírací doby Infocentra

GALERIE STARÁ RADNICE5. 10.    
až 

28. 11. 

OTEVŘENÍ NOVÉHO VESTIBULU KINA  
– ZAHÁJENÍ SEZÓNY 
Promítání filmů Já, padouch 4 (17:00) a filmu Vlny (20:00), dětský koutek, dílna pro děti. 
Vstup na dětské představení zdarma, na film Vlny 130,- Kč

pátek 

8. 11.    
15:00 

OXYGEN ADVANTAGE 
Seminář s certifikovaným lektorem na téma správné dýchání. 
Vstupné od 1 490,- Kč 
 

MALÁ TĚLOCVIČNA ZŠ

KINO

sobota 

9. 11.    
10:00

KRAMPUSLAUF VYŠŠÍ BROD 
4. ročník průvodu Krampus masek. 
Vstupné dobrovolné 
 

KEMP POD HRÁZÍsobota 

9. 11.    
18:00

SETKÁNÍ SENIORŮ 
Hraje Jirka a Zuzka duo. 
Vstupné 50,- Kč

KLUB POD KINEMčtvrtek 

14. 11.    
16:00

SORRY…BABY 
Volné pokračování divadelní komedie Love… sorry  
v podání Divadelního klubu Českokrumlovská divadelní scéna.  
Vstupné 100,- Kč, rezervace vstupenek v Infocentru

KINOpátek 

15. 11.     
19:00

BESEDA: KDY A PROČ  
NAVŠTÍVIT GYNEKOLOGA 
Setkání s novým gynekologem ve Vyšším Brodě Doc. MUDr. Peterem Kolibou CSc. 
Vstup zdarma 
 

KINOKAVÁRNA
pondělí 

18. 11.     
17:00

TEÁTR PAVLA ŠMÍDA – TÁTA A SYN 
Divadelní představení pro děti. 
Vstupné 50,- Kč 

KINOúterý 

12. 11.    
17:00

JAROSLAV HUTKA 
Koncert písničkáře k výročí 35 let od Sametové revoluce. 
Vstupné 120,- Kč, rezervace vstupenek v Infocentru 
 

KINOpátek 

22. 11.    
20:00

VYŘEZÁVÁNÍ LAMPIČEK  
Dílna pro dospělé – tvorba lampiček s Hanou Sedikov Kadlecovou. 
Vstupné 350,- Kč, rezervace míst v Infocentru 
 
 

KLUB POD KINEMstředa 

27. 11.    
17:30

PELÍŠKY  
Projekce filmu Jana Hřebejka. 
Vstupné 60,- Kč

KINOpátek 

29. 11.    
20:00

VÁNOČNÍ TRHY  
A ROZSVÍCENÍ VÁNOČNÍHO STROMU 

neděle 

1. 12.    

Změna programu vyhrazena                                   
www.ivyssibrod.cz   |  facebook: vyssibrod

2024

ZÁJEZD NA VÁNOČNÍ TRHY  
DO RAKOUSKÉHO ZWETTLU 

sobota 

14. 12.    
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